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             ROK 2002 

 

V novém roce se schází výbor dne 7. ledna, v tomto složení: Evžen 
Báchor, Ing. Jiří Marhan, Oldřich Kimler, Ing. Josef Křepela, Ing. Eva 
Jarkovská, Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Stanislav Poskočil, Ing. Josef 

Vlach, Zdeněk Matoušek, aby připravil program 94. Výroční členské 
schůze. Na svém prvním setkání se výbor s předstihem také zabývá 

přípravou akcí, kterými oslavíme 95. výročí organizovaného včelaření na 
Pardubicku.  

Při projednávání zprávy o hospodaření řešil také otázku 10 akcií 
VČELY PŘEDBOJ, které vlastní naše organizace. Přítel Marhan byl 

pověřen úkolem zjistit, zda jsou obchodovatelné. Je uvažováno o jejich 
prodeji.  

Jednatel přítel Ing. Josef Vlach je pověřen úkolem, aby uvedl do 
pořádku kartotéku členské základny a na VČS uvedl počet členů a složení 

členské základny. Spolu s přítelem Ing. Josefem Křepelou zajistí 
v Nasavrkách věci do tomboly.  

Předběžně výbor jednal i o zajištění Dnů medu, které uspořádáme 
v říjnu. Zejména šlo o pozvání, která musíme včas učinit. Dohodnuto bylo, 
že pozveme výrobce včelařských potřeb, perníkáře, hudbu Živaňanku, 

Floristickou školu z Hradce Králové, kozí farmu z Licibořic, Včelařskou 
školu, výrobce svíček, i někoho, kdo by mohl předvést přístroje, kterými 

se objektivně hodnotí kvalita medu. Na dnech medu si budou moci naši 
členové prodávat svůj med. Samozřejmostí bude i výstava všeho co 

souvisí se včelařením a to i věcí historických.  

 

94. Výroční členská schůze 13. ledna 2002 

 

hodnotí minulý rok 2001 a současně naznačuje, jakým směrem se 
bude ubírat činnost naší organizace v roce, do něhož jsme vstoupili.  

Předseda přítel Evžen Báchor ve své hodnotící zprávě uvedl, že 
podmínky, které měly včely v době snůšky, nebyly příznivé, což se 
projevilo u mnoha včelařů nižším výnosem medu oproti roku 2000. Na 

druhé straně byl však život v naší ZO bohatší. Po několika letech půstu se 
nám podařilo uskutečnit vydařený zájezd, absolvovali jsme dvě odborné 

přednášky a jednu besedu se zkušeným včelařem. Propagovali jsme 
včelaření mezi mládeží a to besedami s ukázkami na několika základních 
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školách v Pardubicích a okolí. Druhým ročníkem DNE MEDU se soutěží 
o nejlepší med Pardubicka pak naše činnost zdárně vrcholila.  

 Kladně také zhodnotil disciplinovanost většiny členů při 

ošetřování včelstev a uvedl, že díky dobré metodice a centrálně 
organizovanému léčení včelstev nezaznamenáváme úhyny včel na nákazy.  

 V projevu se zmínil i o pravěku organizovaného včelaření v 
českých zemích, kterému předcházelo vydání "Zvláštního patentu 

včelařského" tehdejší panovnicí Marií Terezií v roce 1766.  

 V závěru nastínil plán činnosti na nastávající rok. V něm je pak 

kromně obohacení našich setkání o tři odborné přednášky další zájezd a to 
na včelařskou farmu Kolomý na Bruntálsku, uspořádání třetího ročníku 

Dne medu, propagace včelařství mezi mládeží i v široké veřejnosti a další 
úkoly organizačního charakteru.  

Naše ZO má 165 členů a stará se o dva nečleny  

Přítel Ing. Josef Vlach podává zprávu o svém působení ve funkci 
jednatele. Přestože je jednatelem jen od října minulého roku, stihl toho již 
nemálo. Měl značný podíl na organizování Dne medu, úzce spolupracoval 

s pokladníkem na agendě spojené s výplatou dotací a státního příspěvku, 
pracoval na obnově obsahu kartotéky členů a na přehledu o důvěrnících, 

zavedl burzu "prodám-koupím". Ve své zprávě uvedl aktuální stav členské 
základny. Naše Základní organizace má ke dni konání Výroční členské 

schůze 165 členů a navíc pečuje i o dva nečleny. Všichni chovají 
dohromady 2. 154 včelstev.  

 V závěru poděkoval příteli Marhanovi za práci spojenou s 
výplatou dotací a příspěvků na zazimování i příteli Matouškovi za jeho 

pomoc a rady při změnách funkcí pokladníka a jednatele.  

Jak jsme v roce 2001 hospodařili 

Pokladník přítel Ing. Jiří Marhan přednesl zprávu o tom, jak si na to 
stojíme finančně. O našich příjmech a vydáních nejlépe vypoví „Zpráva o 

hospodaření ZO ČSV Pardubice za období od 1. 1. 2001 do 31. 1. 2001: 

PŘÍJEM: 

1. Státní dotace 323100,-Kč  
2. Příspěvek na zazimování včelstev 42980, - 

3. Poplatky členů za léčiva 35118, - 
4. Dotace od Magistrátu Pardubice 7000, - 

5. Příspěvek od OV ČSV 8000, - 
6. Poplatky účastníky zájezdu do Příchovic 6600, - 

7. Prodej medoviny 9598, - 
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8. Výtěžek z tomboly při Výroční členské schůzi 1414, - 
9. Úroky z vkladů u ČSOB 1332, 73 
10. Příspěvek nového člena 306, - 

PŘÍJEM CELKEM 435448, 73 

 

VYDÁNÍ: 

1. Výplata st. dotace a příspěvků na zazimování   295436, - 

2. Odvod člen. příspěvků pro ÚV ČSV 53908, 40 
3. Odvod za nového člena 204, 40 

4. Vrácení nevyplacených dotací a příspěvků na ÚV 850, - 
5. Zaplacení léčiv 38240, - 

6. Vrácení poplatků za léčiva členům 1185, - 
7. Náklady na Den medu 5931, 70 

8. Funkční odměny 10370, - 
9. Náklady na zájezd do Příchovic 11735, 50 

10. Nákup medoviny 16620, - 
11. Cestovní příkazy, odměny za přednášky 4415, 30 
12. Daně Finančnímu úřadu 1830, - 

13. Poplatky ČSOB 1573, 30 
14. Poštovné, drobné předměty, kancelářské potřeby 1062, 90 

15. Ceny do tomboly při Výroční členské schůzi 1006, - 

VYDÁNÍ CELKEM 444368, 50 

 

Účetní výsledek - 8919, 77 Kč 

 

Stav finanční prostředků: 

  Běžný účet  Spoř. účet  Pokladna  Celkem 

1. 1. 2001 21. 379, 85 Kč 48.000,-Kč 5. 707, 9o Kč 75.087, 75 Kč 

31. 12. 2001 48. 496, 08  13. 200,-Kč 4. 471, 90 Kč 66. 167, 98 Kč 

Rozdíl          -8. 919, 77 Kč  

 Přes tento účetní rozdíl bychom neměli být ve ztrátě, neboť máme 

k dnešnímu dni následující pohledávky: za neprodanou medovinu (byla 
prodána až na VČS) dostaneme 8. 844,-Kč a za léčiva od př. Petra 

Šedivého 4. 950,-Kč. Celkem naše pohledávky, které nejsou nedobytné, 
činí 13.794,-Kč. V majetku Základní organizace je navíc 10 akcií VČELY 

PĚDBOJ v nominální hodnotě 10.000,-Kč.  
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 Rozpočet na rok 2002 byl na základě zkušeností z předchozích let 
a předpokládaných aktivit ZO, sestaven jako vyrovnaný a to příjmy i 
vydání shodně ve výši 29. 200,-Kč.  

Mimo varoázy máme včelstva zdravá 

Přítel Ing. Stanislav Poskočil ve zprávě o nákazové situaci uvedl, že 
mimo přetrvávající Varoázy nebylo na území naší ZO zjištěno jiné 

onemocnění. Podle vyšetření 184 vzorků zimní měli v roce 2001 bylo jen 
v devíti vzorcích zjištěno více než 3 roztoči VD (Varroa Destruktor) na 

jedno včelstvo. Tyto vzorky pocházely z obcí Spojil, Jezbořice, 
Ohrazenice, Sezemice, Staré Čívice, Libišany a Čeperka. V těchto obcích 

by měla být zvýšena pozornost při ošetřování včelstev. Nedostatkem v této 
oblasti je to, že do dnešního dne neobdržel všechny protokoly o 

podzimním ošetřování a to z 25 obvodů. Týká se to 1287 včelstev.  

  

Přítel Ing. Josef Křepela pak přečetl zprávu hospodáře. Ve stavu 
věcí, které jsou v majetku naší ZO, se nic podstatného nezměnilo. Došlo 
jen k jedné změně a to že aerosolový přístroj převzal od přítele Miroslava 

Lopaty přítel Adolf Bartoň, z Pardubic, ul. Tichá čp. 475.  

O přestávce byly taženy losy tomboly. Losy se v průběhu schůze 

prodávaly po 2,-Kč. Jako první cena byl nový úl, který do tomboly 
věnoval přítel Josef Janeček z Pardubic, ul. Pichlova, čp. 537. V tombole 

pak byla řada drobnějších včelařských potřeb či výrobků našich členů.  

V následující diskusi přednesl krátký projev přítel Karel Píša 

jednatel ZO Holice. Po zdravici připomněl to, jak se našeho okresu, 
potažmo jeho Základních organizací dotkl výskyt moru včelího plodu v 

sousedním okrese Hradec Králové i to, jak se nám daří držet na uzdě 
roztoče VD díky jednotné metodice způsobu tlumení této nákazy. Varoáza 

tím, že poškozuje včelí plod, fyzicky usnadňuje jeho nakažení morem 
včelího plodu.  

Rady MUDr. Hubače  

Další diskuse se vedla i o tom, že se spory moru mohou nalézat v 

dovážených medech a na to přítel MUDr. Radek Hubač doporučil všem, 
kdož vyrábějí medocukrové těsto, aby používali výhradně med z vlastní 

produkce. Jmenovaný také nabídl přítomným možnost si u něho v sezóně 
vyzkoušet přelarvování, popřípadě i celý odchov matky pro vlastní 

potřebu. Doporučil také mít u včel k dispozici některý z protialergických 
léků, jako jsou na lékařský předpis Zyrtek, nebo Medron 4g anebo volně 

prodejný Fenystyl gel. Na závěr ještě jeho rady, jak si vyrobit 
propolisovou tinkturu a mast. Tinkturu vyluhováním 10 až 15 g propolisu 
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ve 100g 35% lihu. Tinktura z 85% lihu je vhodná jen pro výrobu masti. 
Na její výrobu se použije čistá vazelína z lékárny, která se v misce uložené 
ve vodní lázni rozehřeje a na jejích 100 g se přidá 10g tinktury, řádně se 

tato vmíchá a na to se nádobka přemístí do lázně se studenou vodou a 
směs se míchá do doby, než opět ztuhne.  

Na závěr VČS bylo schváleno po menších připomínkách usnesení 
VČS, které tak jako každým rokem načrtlo v hlavních rysech úkoly pro 

rok 2002.  

 

 

Výbor 18. února 2002 zasedá v kavárně Evropa bez nepřítomného 

předsedy. Přítomni jsou přátelé: Ing. Josef Křepela, Ing. Eva Jarkovská, 
Ing. Bohumír Pitthard, Ing. Jiří Marhan, Ing. Josef Vlach, Ing. Martin 

Hromádko a přítel Píša ze ZO Holice. Jedná se o tom, jaký program bude 
mít nastávající členská schůze, co bude potřeba zajistit, aby hlášení o 

počtu včelstev bylo od členů získáno do 1. dubna t. r. Hlášení pak bude 
odesláno na ústředí do Prahy. Přítel Hromádko navrhl napsat do Prahy 
dopis s tím, že se nám zdá toto hlášení nadbytečné, počty včelstev jsme 

přece hlásili na podzim v žádostech o dotace. Přítel jednatel Ing. Josef 
Vlach je pověřen vyhotovením dopisu na ÚV ČSV.  

Výbor téhož dne schvaluje návrh přítele pokladníka Marhana 
převod našich financí z termínovaného vkladu na běžný účet. Tak budou 

peníze okamžitě k dispozici. V současné době máme celkem 78. 891,-Kč. 
Největší vydání je v jarních měsících, kdy se musí zaplatit léčiva. Peníze 

od členů se pak do pokladny vrátí až na podzim.  

 Výbor předběžně projednává náplň oslav 95. výročí organizace, je 

zajedno v tom, že by se s přípravou mělo začít již nyní , neboť v letních 
měsících nebude času nazbyt. Je dohodnuto, že navštívíme společně 

Druhou divadelní scénu v Hronovické ulici, abychom si mohli učinit 
představu co a jak tam o Dnech medu uspořádat.  

 

Změna termínu hlášení stanovišť včel, osmdesátiny přítele Olřicha 

Vondrouše, výsledky vyšetření zimní měli, přihlášky na zájezd, 

přednáška Dr. Veselého 

Na členské schůzi 21. února 2002, která se koná v kavárně Evropa, 
se spolu s rozdanými tiskopisy členům připomíná, že by měli Hlášení o 

počtu včelstev odevzdat na březnové schůzi. Změnil se termín, do něhož 
se musí na příslušné Obecní nebo městské úřady hlásit stanoviště včel a to 

z 25. března na 28. únor každého roku.  
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 Přítel Báchor obeslal základní školy našeho okresu výzvou, aby se 
jejich žáci zúčastnili výtvarné soutěže na téma: Včela a její život. Díla z 
této soutěže můžeme použít k výzdobě našich Dnů medu v říjnu.  

 Přítel Ing. Poskočil ve zprávě o výsledcích vyšetření zimní měli 
vyslovil spokojenost s nízkou úrovní napadení včelstev varoázou. Přesto 

se u několika málo včelařů našlo ve vzorcích více jak 3 roztoči na 
včelstvo. Ti budou muset jako vždy svá včelstva na jaře ošetřit fumigací.  

 Přítelkyně Ing. Eva Jarkovská oznámila náš záměr uspořádat 1. 6. 
2002 zájezd na včelařskou farmu Kolomý do Bruntálu. Zájezd bude stát 

jednoho člena 200,-Kč, což je velmi přijatelná částka.  

 Po sdělení jednatele, že se náš bývalý předseda přítel Oldřich 

Vondrouš ze Stéblové dožívá zítřejšího dne věku 80 let, je tomuto popřáno 
všechno nejlepší, hlavně nadále pevné zdraví a pokračování dosavadní 

činorodosti. V jeho případě je možno pouze konstatovat, že by mu jeho 
elán a aktivitu mohl závidět leckterý mladík. Oldřich Vondrouš k 

dnešnímu dni chová totiž stále úctyhodný počet včelstev, číselně 
vyjádřeno má jich 124, když donedávna jich choval i 190.  

 Na této schůzi také padla zmínka o stížnosti, kterou zaslal náš člen 

přítel Jan Báča z Pardubic, Artura Krause 2370, šéfredaktorovi Včelařství. 
Tato záležitost bude zřejmě vyžadovat samostatný bližší pohled , protože 

jak se ukazuje, že bude mít asi pokračování.  

Potom se již ujal slova náš člen přítel Dr. Jiří Veselý z Čeperky, 

který nám přednášel o tom, čím je užitečná včela i pro krajinu. Hlavní 
úkol ekologie krajiny sám pak vidí ne v tom chránit za každou cenu každý 

strom, nýbrž vrátit se ke způsobu, jakým přírodu využívali naši předci. Ti 
z ní vytěžili každé stéblo, nic nepřišlo nazmar a tím udržovali krajinu v 

dobrém stavu. Jako příklad uvedl využívání hlavatých vrb a rákosu. K 
těmto zdrojům se nyní pomalu začínáme vracet a tak by tomu mělo být i s 

mnoha dalšími produkty přírody.  

 

Přítel Báča polemizuje s časopisem Včelařství 

Výbor dne 18. 3. 2002 projednává opět přípravu Dnů medu a 

přípravu zájezdu, který se uskuteční na včelařskou farmu Kolomý do 
Bruntálu. Přítomni jsou přátelé: Evžen Báchor, Ing. Josef Vlach, Ing. Eva 

Jarkovská, Ing. Jiří Marhan, Zdeněk Matoušek, Ing. Josef Šroll, Oldřich 
Kimler, Bohumír Pitthard, Ing. Josef Křepela.  

Výbor schválil to, že kdo musel přeléčit svá včelstva nyní na jaře, 
musí léčiva uhradit.  
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Projednal také korespondenci, kterou vedl náš člen přítel Jan Báča 
se šéfredaktorem časopisu Včelařství. Přítel Báča v ní reagoval na dva 
články. Jednak o Dni medu v Litvínově v článku „Otevřený svět otevřel 

dveře včelařům“, který pořádal OV ČSV Most a na článek "Město a 
včelaři táhnou za jeden provaz" ve Včelařství č . 12/2001 na str. 269. V 

prvním článku, v němž se hovoří i o soutěži o nejlepší med, je mimo jiné 
uvedeno i toto, cituji: „Organizátoři vyzkoušeli i ostražitost porotců. 

„Mezi soutěžními vzorky byl jeden nesoutěžní z jiného okresu - z 
Pardubicka. Byl to takový chyták připravený pro porotce“ přiznal po 

vyhlášení výsledků jednatel Táborský. Část poroty prý dokonce podlehla 
dojmu, že nejde o med, ale o vývar z červené řepy“ - konec citátu. V 

druhém článku pak přítel Báča kritizoval šéfredaktora časopisu Včelařství 
za to, že "dal do tisku" výrok přítele Evžena Báchora v tom směru, že 

dostáváme léčiva a dotace díky jednateli OV ČSV příteli Emanu 
Veselému, který jako jediný člen OV pracuje.  

 V prvém případě se výbor ztotožnil s odpovědí, kterou šéfredaktor 
Včelařství Mgr. Petr Prokeš odeslal 11. prosince 2001 příteli Báčovi a to 
že nebylo na místě reagovat na počin, který si vymysleli organizátoři Dne 

medu v Litvínově. Nemá totiž dojem, že by se jednalo o profanaci 
pardubického medu, spíše šlo o jakýsi žert připravený pro porotu 

hodnotící vzorky medu.  

 Ani v druhém případě nehodlá výbor do probíhající 

korespondence mezi přítelem Báčou a šéfredaktorem Včelařství 
zasahovat. V kritice, vyslovené přítelem Báchorem na adresu Okresního 

výboru ČSV, vidí výbor ZO jen určitou formu nadsázky, z níž je zbytečné 
vytvářet nějaký zásadní problém.  

 K té části dopisu přítele Báči, v níž považoval snímek primátora 
Ing. Jiřího Stříteského, s kytičkou v jedné a skleničkou medu v druhé ruce, 

za šéfredaktora Mgr. Prokeše a kde jej téměř napadá slovy: "Zajímalo by 
mně jak jste k té skleničce přišel, kdo Vám ji dal, anebo, jest-li jste si ji 
sám vybral z těch 76 vzorků medu", již není třeba ani něco dodávat. 

Závěrem pak Mgr. Prokeše pozval na naši Výroční členskou schůzi, a tam 
aby vysvětlil jak a proč k tomu ke všemu došlo, jistě bez zlého úmyslu a 

navrhnul, jak by se to mohlo eventuálně napravit. Na to Mgr. Petr Prokeš 
odpověděl doslova: "Jistě dobře víte, že VČS nejsou veřejně přístupné, a 

proto se na zasedání nemohu „jen tak zničehonic“ dostavit. Kromě toho 
není k takové návštěvě ani důvod. Nemám, co bych vysvětloval, nic zlého 

se nestalo. Není tedy ani co napravovat. Kromě toho není VČS mým 
nadřízeným orgánem ani zaměstnavatelem. Nemám se jí tedy z čeho 

zpovídat. Konec citátu.  

Při vší úctě k příteli Báčovi je si jenom přát, aby takovýchto 

„problémů“ napříště bylo co nejméně.  



 8 

 

Ředitel VÚ včelařského v Dole: Jak zvýšit výnosy  

Členská schůze 21. března 2002, kavárna Evropa: přednáší ředitel 
Výzkumného ústavu včelařského v Dole přítel Ing. František Kamler na 

téma "Jak zvýšit výnosy". Včela není domácí zvíře a jako taková se nedá 
přetvořit k obrazu člověka. Člověk ji jen přemístil z lesa blíže ke svému 

bydlišti. Proto musíme včele vyhovět vytvořením těch nejlepších 
podmínek, nesmí ji utlačovat. Ideální prostor měla ve válcové dutině 

stromu, protože i její existence v příbytku se odehrává v kouli, která se 
pohybuje ve vertikálním směru. Včela směrem nahoru tohoto válce ukládá 

zásoby, které stlačují plod dolů, a v zimě zase postupuje nahoru za 
zásobami. Dát ji válcový prostor není možné, jemu nejbližší je prostor 

hranolu nebo krychle. Pokud se zimuje na jednom plodišti a rámkové 
výšce 24 cm, tak včelstvo nezimuje v kouli, nýbrž ve tvaru knedlíku, který 

je ani ne 20 cm vysoký a včelstvo zimuje jen o váze 70 dkg, tedy asi 
polovina než by ho mělo být. Tento způsob včelaření naučil české včelaře 
chovat slabá včelstva. I délka rámku by mohla být větší než 39 cm. 

Langstroth ji má 45 cm, v našich podmínkách postačí 42 cm.  

U nízkých nástavků s nejvyšší výškou 17 cm včelstvo zahřívá 10 až 

15 % prostoru bez možnosti chovat plod. To je příčina, proč se včelstvo 
v nízkonástavkovém úlu na jaře hůře rozvíjí.  

Kombinovaný systém Langstroth umožňuje včelám plodovat ve 
vysokém rámku a nízké rámky jsou na zásoby a na med.  

V druhé části své přednášky přítel Ing. Kamler uvedl další 
záležitosti ovlivňující výnosy medu. Tak například hygiena, desinfekce – 

v Tachově vyměňují při jarní prohlídce všechna dna, zdravotní stav 
včelstev, kvalitní matka – její genetická vybavenost, nerozlézavost včel – 

ta šetří práci, nebodavost – tam kde je to potřeba, jinak při vysokém 
výnosu trochu žihadel toleruje.  

Vše co bylo řečeno k tomu, aby výnosy ze včelstev byly co 

nejvyšší, by bylo málo platné, kdyby včely neměly v doletu dostatečný 
zdroj snůšky a to jak nektaru či medovice, tak i pylu.  

V diskusi se do něho "obul" přítel Jiroutek, který mu slušně řečeno 
"vyčinil" za kvalitu matek, které si zakoupil v jejich stanici ve Filipově. 

Řekl, že si tím znehodnotil celý chov. Ing. Kamler na to reagoval tím, že 
se zakoupené matky musí sledovat a to hlavně v druhých liniích a podle 

toho, zda jsou dobré z nich pak chovat nebo nechovat.  

Nakonec se rozvinula diskuse, v níž přítel Kamler odpověděl na 

četné dotazy. Z nich pak nejzajímavější:  
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Přítele Seiferta zajímal jeho názor, kdy je nejvhodnější doba na 
vložení Gabonových pásků. Dostal se mu odpovědi v tom smyslu, že se 
má sledovat i v létě spad roztočů Varroa Destruktor. Když za den spadne 

na podložku pod zasíťovaný rámeček do 5 roztočů, tak vložit Gabony a to 
nejpozději do konce července. Pokud jich spadne 5 až 10 tak ihned a 

pokud je spad kolem 50, tak včelstvo není k záchraně.  

Přítel Ing. Martin Hromádko by zase rád věděl, zda přidávání 

kyseliny citrónové do zimních zásob je či není pověra. Pověra to není, ale 
s nosemou to nemá nic společného, je to proti zvápenatění plodu – tak 

zněla odpověď přítele Kamlera 

 

 15. dubna 2002 končí námi vyhlášená výtvarná soutěž pro žáky 
Základních škol na téma "Včela a její život". Soutěžit mohli jednotlivci i 

kolektivy a díla mohla být plošná (výkresy), nebo trojrozměrná z 
libovolného materiálu. Do tohoto dne mohla být výtvarná díla žáků 

předávána příteli Evženu Báchorovi na Okresní úřad na náměstí 
Republiky 12. Není možno opomenout, že přítel Báchor byl otcem 
myšlenky i hlavním protagonistou v organizaci této soutěže.  

Téhož dne se v klubovně koná schůzka výboru a to bez předsedy, 
který náhle onemocněl. Schůzi řídil místopředseda přítel Ing. Josef 

Křepela. Od přítele MUDr. Radka Hubače máme zprávu, že v minulém 
roce skončila platnost registrace antibiotika Fumagilin, který mnozí z nás 

používali proti nosemě. Z tohoto důvodu se k nám už nedováží.  

Přednášky v Základní škole Staňkova 

 18. dubna 2002 dopoledne před členskou schůzí zajíždíme spolu s 

přítelem Zdeňkem Matouškem do Základní školy Staňkova na Dukle, kde 
přítel Matoušek seznamuje děti s prací včelaře a já s živými včelami v 

zaskleném úlku, v němž jsou dva plásty nad sebou, jim přibližuji život 
včel a odpovídám na jejich zvídavé dotazy. Absolvujeme přednášky dětem 
od druhých do pátých tříd. O této záležitosti byl vstup v celostátním 

rozhlasu Radiožurnálu.  

Hodnocení výtvarné soutěže.  

Téhož dne, to jest 18. dubna 2002 se schází členstvo v kavárně 

Evropa na svém pravidelném setkání. Stěžejním bodem programu je 
hodnocení výtvarných prací žáků Základních škol pardubického okresu. 

Těch se do 15. dubna, kdy byla uzávěrka soutěže, sešlo celkem 142, z toho 
bylo 132 kreseb a 10 trojrozměrných děl. Hodnocení se zúčastnili téměř 

všichni přítomní členové.  
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Po skončení hodnocení vyzval předseda Evžen Báchor, aby všichni, 
kdož budou moci, přinesli ve středu 5. června alespoň jednu půlkilovou 
skleničku medu, abychom mohli nejlepší práce odměnit a to ještě před 

koncem školního roku, neboť potom již nebudou zejména žáci 8. tříd k 
zastižení. K zamýšlené výrobě svíček o Dnech medu by také měl každý 

přinést kousek včelího vosku.  

Za členy se přihlásili Lubomír Svoboda, příznivec včelaření, 

doposud bez včelstev a Aleš Holeček, který převzal včelstva po svém otci 
v Mněticích. Oba byli přijati bez připomínek.  

 V těchto dnech máme též odeslat na ústředí do Prahy Hlášení o 
stanovišti včelstev, kde má být uvedena adresa stanoviště i číslo 

katastrálního území, na němž se toto nalézá. Doposud toto hlášení příteli 
jednateli odevzdalo 114 členů ze 170.  

 Ze včelařské konference na Internetu se dovídáme jak naložit se 
včelaři, kteří svá včelstva neléčí na Varoázu. Ty podle přítele Dr. Peroutky 

z ústředí je nutno nahlásit Veterinární správě, která pak sama činí další 
kroky. Je proto potřeba věnovat pozornost svému okolí a ty nepořádné 
nahlašovat. Lze jen doufat, že jich nebude mnoho, neboť takovíto 

"včelaři" svými neléčenými včelstvy jsou zdrojem nákazy pro široké 
okolí.  

Přednášky v Základní škole Dubina 

 17. května 2002 spolu s přítelem Evženem Báchorem 
uskutečňujeme přednášky pro šesté třídy Základní školy Dubina. I zde 

mimo pomůcek včelaře budí pozornost dětí i učitelů živé včely umístěné v 
proskleném úlku, kde vidí zblízka všechna stadia včelího plodu, medné 

zásoby, označenou matku a včely na jejich díle.  

Zájezd na včelařskou farmu firmy Kolomý 

 1. června 2002 - ZÁJEZD do Starého Města u Bruntálu na 
včelařskou farmu a stolařství Jan Kolomý 

 V 06.00 hodin vyrážíme od zimního stadionu téměř zcela 
zaplněným autobusem směr Bruntál. Počasí nám přeje, a tak do Bruntálu 

přijíždíme v 09.00 hodin. Odtud je to co by kamenem dohodil do Starého 
Města, kde vystupujeme v areálu firmy Kolomý.  

 Přítel Kolomý je absolvent Včelařské školy v Nasavrkách, což 
nám připomněl v úvodu s tím, že velmi dobře zná pardubické nádraží , kde 

přestupoval při cestování do školy. Ve Starém Městě u Bruntálu 
vybudoval v posledních letech včelařskou farmu s výrobou různých 

včelařských potřeb. Vyrábí i úly a to jak klasické tak i na zakázku dle 
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přání zákazníka. Na příkladu jednoho rakouského zákazníka nám 
předvedl, jak rozmanité požadavky to jsou. Ten se asi řídil heslem "proč to 
dělat jednoduše, když to jde dělat složitě". Přítel Kolomý věc okomentoval 

slovy: "Náš zákazník - náš pán". Ke shlédnutí u něho byly i oplodňáčky z 
jednoho druhu lehčeného polystyrenu, na volném prostranství vybudovaná 

"voskárna", kde se ve speciálním držáku najednou vytaví několik plástů. 
Zařízení má velkou produktivitu a tak může, jako celou řada dalších 

činností, vykonávat i tuto službu pro včelaře ze širšího okolí. Navštívili 
jsme také jeho nový včelín, i když v tomto není těžiště jeho včelařského 

provozu. Včelstva má totiž na více stanovištích v širokém okruhu kolem 
bydliště.  

 Na závěr této exkurze navštěvujeme prodejnu, kterou vede jeho 
manželka a zde si mnozí z nás kupují různé včelařské pomůcky, například 

nový typ odvíčkovací vidličky z nerezu, průhlednou fólii na strůpek úlu a 
také několik druhů medoviny.  

 Při zpáteční cestě se zastavujeme ještě v Letohradě, abychom si 
prohlédli soukromé muzeum řemesel Pavla Tacla. Muzeum se nalézá 
uprostřed města ve dvěstě padesát let staré barokní budově, v objektu 

zvaném Nový Dvůr, který ze Rakouska-Uherska sloužil jako sýpka na 
obilí. Nyní jsou v něm exponáty z 35 řemesel, které ukazují, jak žili lidé 

na přelomu osmnáctého a devatenáctého století .  

 V muzeu je také včelařská expozice, u níž jsme se zájmem 

vyslechli výklad mladé průvodkyně, které se za odměnu dostalo poučení o 
tom, jak se med získával, před tím, než pan Hruschka vynalezl medomet.  

 Kolem osmnácté hodiny jsme pokračovali v cestě směr Pardubice, 
kam jsme dorazili krátce po 19. hodině. Když jsme se rozcházeli, tak se 

většina shodla na tom, že stálo za to vydat dvě stovky a obětovat jednu 
sobotu, abychom poznali přemýšlivého člověka a něco se u něho přiučili.  

 

Srpnové povodně  

7. srpna 2002 začaly naši zem i celou střední Evropu sužovat 
katastrofální záplavy. Vytrvalý déšť rozvodnil nejprve řeky 

v jihozápadních a v jižních Čechách.  

9. srpna 2002 během dne začaly klesat hladiny rozvodněných řek, 

avšak 12. srpna přišla druhá vlna, při níž už museli být v jižních Čechách 
evakuováni lidé. S evakuací se začali i v Praze, kde voda postupně 

zaplavovala Karlín, Holešovice i část Smíchova. Voda zaplavila i 
polovinu stanic pražského metra a kulminovala 14. srpna. Povodňová vlna 

pak řádila ve středních Čechách, zejména v povodí Vltavy a Labe. 
Zatopila i chemičku v Neratovicích a řadu obcí v prostoru mezi Vltavou a 
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Labem. 16. srpna pak voda kulminovala i v Ústí n. Labem a v Děčíně, 
těžce poškodila Hřensko a pak natropila škody v Německu. Škody u nás 
byly vyčísleny na více než 70 miliard. Při tom škody na kulturních 

památkách, z nichž mnohé byly nenávratně zničeny, nelze ani vyčíslit. 
Mimo všech těchto škod si povodně vyžádaly i 17 lidských životů. 

 

Příprava na dny medu 

 19. srpna 2002 výbor na své schůzi rozděluje konkrétní úkoly 

jednotlivým jeho členům. Přítomni jsou přátelé: Ing. Josef Křepela, Ing. 
Stanislav Poskočil, Ing. Josef Vlach, Ing. Josef Šroll, MUDr. Radek 

Hubač, Josef Havrda. Omluveni přátelé: Evžen Báchor, Ing. Jiří Marhan, 
Ing. Bohumír Pitthard. Z pokynů, které nám zanechal nepřítomný přítel 

Báchor, užívá si totiž dovolenou v Řecku, je zřejmé, že mu leží na srdci 
to, aby Dny medu proběhly zdárně a aby oslava 95. výročí založení 

včelařského spolku proběhla důstojně. Téhož dne se dovídáme, že nastaly 
malé komplikace a to že Dny medu jsou přeloženy z 5. a 6. na 12. a 13. 
října 2002. V původně určených dnech bude ještě Východočeské divadlo 

prostory potřebovat, bude se tam konat koncert.  

 

 

Dne 22. srpna 2002 se koná členská schůze. Přítel Báchor se stále 

sluní v Řecku. I dnes však jeho pokyny, směřující ke Dnům medu, tvoří 
podstatnou část programu schůze. Mimo toho nám písemně sdělil, že se 

mu velmi líbil Včelařský den, který pořádal OV ČSV Hradec Králové v 
Hrádku u Nechanic. Byl by rád, kdyby se i nám podobnou akci podařilo v 

příštím roce uspořádat. V červnu přítel Báchor předal med dětem 
Základních škol, které se zúčastnily námi vyhlášené výtvarné soutěže. To 

jakou radost z toho měly, byl pro něho velmi pěkný zážitek. Protože by se 
na všechny děti nedostalo, přidali ještě po 10 kg přátelé Oldřich Vondrouš 
a Zdeněk Skalický, oba ze Stéblové a sám přítel Báchor věnoval 

kilogramů dvacet. Celkem školákům předal 80 kg medu.  

 Další průběh schůze byl věnován přípravě Dnů medu. Členové se 

dověděli, že hlavním organizátorem Dnů medu je jednatel přítel Ing. Josef 
Vlach, na něhož se mohou obracet s dotazy, s nabídkou různých předmětů 

na výstavu i s nabídkou pomoci. Přítel Vlach též projedná s přítelem 
Václavem Burešem přivezení a odvoz stánků. Dále že přítel Ing. Stanislav 

Poskočil bude organizovat Soutěž o nejlepší med, k níž připraví vše 
potřebné, Výstavku z historie naší ZO zajistí přátelé Oldřich Kimler a 

Oldřich Vondrouš. Ochutnávku medoviny přítel Ing. Bohumír Pitthard. 
Floristickou školu a kozí farmu pozve přítel Ing. Josef Vlach. Soubory 
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Perníček a Radost bude mít na starosti přítelkyně Ing. Eva Jarkovská. Sál 
pro přednášku MUDr. Hajduškové připraví přítel Ing. Josef Šroll.  

 Na této schůzi zazněla i výzva, abychom byli připraveni pomoci 

včelařům, kteří byli postiženi srpnovými povodněmi a to především 
tvorbou oddělků.  

Nakonec doufáme, že jsme na nic podstatného při přípravě Dnů 
medu nezapomněli a že vše dobře dopadne.  

 

Přítel Petr Šedivý přišel o 250 včelstev  

Na schůzích v září a to jak výboru tak i členské (9. a 12. ) se opět 

jedná o tom, jak nelépe zajistit Dny medu. Kromě toho se také dovídáme, 
že našeho bývalého člena Petra Šedivého postihla pohroma. Tomu ze 300 

včelstev zůstalo necelých 40. V březnu stříkali zemědělci v okolí 
Habřinky, kde měl přítel Šedivý stanoviště kočovných vozů, postřikem 

KARATE řepku. V té době foukal vítr, který zmíněný postřik zanesl na 
jívy, na něž v té době byl nálet včel, a neštěstí bylo hotové. Přítel Šedivý 
je z události zdrcen a jen s velkou námahou likviduje důsledky této 

katastrofy - 4. 500 plástů mu napadají myši i zavíječ. Má také problém s 
náhradou škody. Zemědělci, kteří mu to způsobili, mu říkají, že mu škodu 

uhradí, ale že jim to musí dokázat. Příteli Šedivému však přišel znalecký 
posudek z Výzkumného ústavu včelařského v Dole až za tři měsíce a není 

v něm závěr o příčině úhynu jeho včelstev, takže žádný důkaz v ruce 
nemá, a skutečná škoda je přes milion korun. . . . .  

 Na členské schůzi probíhá přebírání žádostí o dotace a státní 
příspěvek, Ty přebírá přítel Ing. Křepela. Přítel Báchor informuje o 

poznatcích z včelařské konference na Internetu, kde probíhá diskuse na 
různá témata jako například. melicitozní med, prodej medu, pohankový 

med a jeho odbyt, lisování medu, hydromechanické váhy apod. Zmiňuje 
se také o tom, že v Základní škole Dubina vydávají děti svoje noviny 
zvané Duboviny, v nichž naše přednášky o včelách hodnotí jako velice 

záslužnou činnost.  

Lubomír Havrda - včelaření v Německu  

V průběhu členské schůze také vystoupil host ze ZO Chlumec n. 

Cidlinou, bydlící však v Pardubicích, přítel Lubomír Havrda, který nás 
informoval o včelaření v Německu, kam letos zavítal na návštěvu svého 

známého v Celle. Jeho známý včelaří se 150 včelstvy, doma má zařízenou 
továrnu na získávání, uskladnění, ošetřování i balení medu. Produkuje 

převážně vřesový med. Med v Německu stojí 8 Eur/1 kg. Pokud však jde o 
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jednodruhový med balený v typizovaných sklenicích s označením 
"Německý med"- pro zajímavost etikety na něj vydává jejich včelařské 
ústředí a každá má své číslo, a je na ní adresa a označení druhu medu - tak 

obdrží 8 Eur za 1/2 kg. Vláda neposkytuje příspěvky jednotlivým 
včelařům, jako je tomu u nás, nýbrž dotuje včelařským spolkům jejich 

osvětovou práci - přednášky kurzy, zájezdy a podobné akce. V průběhu 
schůze jsme měli možnost ochutnat jednodruhový a to vřesový med, který 

si z Německa přivezl.  

Malé odbočení 

Chyba poštovní doručovatelky byla tou okolností, za níž se pisatel 

těchto řádku se svým, v předchozích řádcích zmíněným Lubomírem 
Havrdou, tedy jmenovcem poznal. Doručovatelka přehlédla křestní jméno 

na písemné pozvánce, kterou jsem byl zván na výborovou schůzi konanou 
2. listopadu 1999, místo mně ji dala jemu. Bydlíme oba v ulici Nové, on v 

čp. 207 a já v čp. 210. On, protože v té době začal také včelařit, a jako 
druhé křestní jméno používá též Josef s touto pozvánkou do restaurace 
TENIS CLUB v Labské ulici přišel. Když se představil jménem, tak se jej 

předseda přítel Oldřich Vondrouš zeptal, zda je syn, on mu na to 
odpověděl, že je samozřejmě syn, na mysli však měl, že je syn svého otce 

nikoliv můj, jak se domníval předseda, potom ještě chvíli trvalo, než se 
zjistilo, že jde jen o shodu jmen. Já jsem se toto dověděl o několik dnů 

později od těch, kteří tam byli přítomni. Zapátral jsem po tomto jmenovci, 
seznámili jsme se, a i když oba pátráme po svých předcích a to i 

v archivech, zatím jsme nezjistili příbuzenský vztah ani v několika 
generacích dozadu. Nevzdáváme se však a pátráme dál, ale hlavně: stali se 

z nás podle mého názoru dobří přátelé, kteří si jsou ochotni nezištně 
kdykoliv pomáhat a to nejen se včelami. I tak může záliba v chovu včel a 

náhoda pomoci k navázání pěkných vztahů mezi lidmi.  

 

Příprava Dnů medu vrcholí 

A je tu pátek 11. října 2002, kdy se kolem 16. hodiny schází ti, 

kdož přislíbili pomoc při instalaci výstavy i dalších úkolech s Dny medu 
spojenými. Přítel Václav Bureš, který má truhlárnu v areálu bývalého 

podniku TESLA, se svým dodávkovým Peugeotem přiváží ze Starých 
Čívic osm stánků. Přítel Ing. Jiří Vojtěch z Černé za Bory přiváží 

nerezový zvratný medomet, nástavkový úl z polystyrenu, odvíčkovač a 
řadu dalších exponátů. Přítel Ing. Stanislav Poskočil nerezový medomet, 

který si sám vyrobil a následuje řada dalších, kteří svými předměty 
přispívají k tomu, že se velký sál Druhé divadelní scény v ul. Hronovické 

postupně zaplňuje. Postavit stánky, rozestavět stoly, na nichž bude uložen 
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soutěžní med a které budou sloužit nejen pro vystavení drobných exponátů 
a pro výstavku o historii naší ZO, ale i dalším účastníkům, kteří budou 
vyplňovat program celé dvoudenní akce. V pozdních večerních hodinách 

se pracovní skupina rozchází.  

 

 

DNY MEDU 2002 poprvé v Hronovické 

V sobotu 12. října 2002 přesně v 9.00 hodin předseda ZO přítel 
Evžen Báchor Dny medu zahajuje. Zahájení je přítomen i primátor města 

Pardubic pan Ing. Jiří Stříteský, který nám v krátkém vystoupení popřál 
úspěch v našem konání a zároveň nám poděkoval za naši práci, kterou 

přispíváme ke společenskému životu v našem městě.  

 Tímto úvodem začal program Dnů medu, kterými včelaři Základní 

organizace Českého svazu včelařů v Pardubicích oslaví 95. výročí 
založení "Včelařského spolku pro okres pardubický" a současně se svým 

dílem účastní Městskému festivalu. Ten probíhá v týdnu od 5. do 13. října 
2002.  

Po zahájení začíná prohlídka expozice a na to v 10 hodin “Soutěž o 

nejlepší med”. Zde desetičlenná porota hodnotí 78 vzorků medu od 36 do 
soutěže přihlášených včelařů. Hodnotí při tom chuť, vůni, čistotu, čirost, 

viskozitu a barvu medu. Soutěž je opět anonymní, neboť při odevzdávání 
vzorků jsou těmto přidělována čísla, která přebírající před všemi utají a 

pod nimiž jsou pak jednotlivé vzorky medu hodnoceny. Porotci udělují za 
každou klasifikovanou vlastnost body a to od 1 do 10. Tolik k Soutěži o 

nejlepší med. Na výsledky si musíme počkat do druhého dne, kdy bude 
jejich slavnostní vyhlášení s předáním cen a diplomů o účasti v soutěži.  

Od 11. hodiny vystupuje folklorní soubor Perníček. Jeho vystoupení 
trvá hodinu a je odměněno potleskem přítomných. Od 12. hodiny vyhrává 

před budovou dechová kapela Živaňanka, zpívá pan Josef Rychter z 
Jesničánek. V době mimo vystoupení zmíněných těles podbarvuje 
atmosféru v sálu reprodukovaná hudba.  

Po celý den přicházejí návštěvníci všeho věku, aby shlédli 
vystavené předměty. Mohou zde vidět i zdobení perníků, které předvádí 

paní Zdena Moravcová ze Žižína. Její jistou ruku a překrásné, jemně 
zdobené perníčky všichni obdivují a kdo má zájem, tak si je i odnáší 

domů. V sobotu je mimo včelařské tematiky obohacen program i v 
ohrádce vystavenými dvěma mladými kozičkami z kozí farmy z Licibořic 
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na Chrudimsku. Návštěvníci mohou ochutnat i zakoupit si kozí sýry, kozí 
mléko a kosmetické přípravky, které majitelé farmy nabízejí.  

To že je po celé dva dny prodáván perník pardubickými perníkáři 

panem Novotným a panem Jánošem se rozumí samo sebou. Po oba dny 
předvádí žákyně Soukromé floristické školy z Hradce Králové své umění 

ve vazbě květin. I o jejich dílka je značný zájem. Účast včelařské prodejny 
"VČELAŘENÍ HROU" z Hradce Králové, která nabízí široký sortiment 

včelařských potřeb, včelařské literatury, kosmetických přípravků z včelích 
produktů, svíček ze včelího vosku, různých druhů medovin, dokreslila 

kolorit celé naší akce.  

V jednom ze stánků jsou vystaveny i prodávány výrobky keramičky 

paní Ing. Alexandry Prokopové, která nám zhotovila poháry pro první tři 
nejlepší medy v soutěži.  

V sobotu odpoledne se v malém sále v 1. poschodí uskutečnila 
přednáška MUDr. Jany Hajduškové na téma „Včelí produkty očima 

lékaře“. Pro všechny, kdož si váží svého zdraví velmi poučná a pro 
včelaře i laiky velmi názorně podaná. MUDr. Jana Hajdušková sama 
včelaří v Beskydech, kde chová kolem třiceti včelstev, absolvovala 

Ústřední včelařskou školu v roce 1986 a jako učitel včelařství začala 
přednášet téměř výlučně na jediné téma – využití včelích produktů, pro 

zdraví člověka. Při přednáškách měla možnost dikutovat s mnoha 
zkušenými včelaři a tak dávat do souvislosti své znalosti z mediciny, 

poznatky z literaturty a zkušenosti včelařů z nejrůznějších oblastí . Tyto 
souvislosti jak sama říká by ji unikly, kdyby byla jen lékař nebo jen 

včelař.  

 Svůj stánek měly i děti ze školy Svítání (škola pro postižené děti), 

které tam prodávaly svoje výrobky mezi nimiž nechyběly ani svíčky ze 
včelího vosku - z mezistěn.  

Na děti pamatovali též manželé Vlachovi, kteří pro ně připravili 
koutek zdobení perníčků, v němž si děti mohly uplatnit vlastní fantazii a 
vlastnoručně si perníčky nazdobit. Atmosféru Dnů medu zpříjemnily i 

dětské výtvory vzniklé ve výtvarné soutěži žáků Základních škol, která 
byla vyhlášena začátkem roku a uzavřena 15. dubna. Výkresy i prostorová 

dílka byly vystaveny jak ve velkém sále, tak i na chodbách, schodišti a na 
balkoně v poschodí.  

V neděli pak namísto koziček vystavovala firma APIDOMIA s. r. o. 
z Brna nerezové medomety s programovacím zařízením. Mimo toho u 

nich byly k dostání odvíčkovací vidličky z nerezu vyřezávané laserem a to 
budˇ celokovové, nebo s dřevěnou rukojetí.  
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Ve stánku v němž v sobotu vystavovala a prodávala svá díla 
keramička Ing. Prokopová, pak v neděli prodával svůj med přítel Oldřich 
Vondrouš ze Stéblové.  

Folklorní soubor "Radost" zpestřil nedělní program a to od 12. 30 
hodin. O tom, že rozdával radost, kterou má ve svém názvu, svědčil také 

silný a zasloužený potlesk všech přítomných.  

 Po oba dny se o návštěvníky starali manželé Pitthardovi z  

Opatovic, u nichž bylo možno ochutnat několik druhů medoviny 
vyrobených ve Výzkumném ústavu včelařském v Dole. Mimo hořké byla 

ceněna i skořicová a mandlová medovina. Původně předpokládaný její 
prodej jsme však neuskutečnili a to z toho důvodu, abychom zbytečně 

nekonkurovali obchodníkům, kteří ji tam nabízeli k prodeji.  

V neděli v 15 hodin jsme se vrátili k Soutěži o nejlepší med a to 

vyhlášením výsledků, které nám spočítali za několik kg medu dva Jiří 
Rolečkové (otec se synem). Přítel Báchor spolu s několika členy výboru, 

kteří nesli ceny pro nejlépe umístěné v soutěži, vystoupili na jeviště, 
nastalo chvilkové napětí, než předseda zahájil čtení jmen a předávání 
věcných cen za umístění spolu s Osvědčeními za účast v soutěži. Na 

začátku uvedl, že budou vyhlášeni nejprve ti, kdož se umístili v malém 
finále (to je na 4. až 6. místě) a pak ti, kdož skončili na prvních třech 

místech. Začal od 3. místa malého finále a jako první byl, ke svému 
velkému překvapení, volán pisatel těchto řádků. Na vysvětlení proč jsem 

byl překvapen: Ještě před vyhlašováním jsem měl možnost nahlédnout do 
výsledkové listiny a tam jsem byl uveden na sedmém místě, to jest na 

místě, kde jsem měl být odměněn pouze Osvědčením. Výzvy jsem však 
uposlechl a na jevišti převzal mimo Osvědčení o účasti v soutěži i 

perníkový pohár s nápisem MED 2002. Rozuzlení celé záležitosti bylo 
následující. Náš dlouholetý jednatel přítel Ing. Josef Šroll, jinak známý 

svým přemýšlivým způsobem včelařící člověk, učinil následující pokus. 
Dal do soutěže dvě skleničky medu, který nabral, jak sám později uvedl, z 
jedné konve. Byl pak zvědavý, jak daleko od sebe se tyto vzorky jednoho 

a téhož medu v soutěži umístí. A světe div se, jeden vzorek se umístil na 
místě druhém a další hned za ním na místě třetím. Protože to je poctivý 

člověk, tak ještě před oficiálním vyhlašováním výsledků věc oznámil s 
tím, že by nebylo fér, aby za jeden druh medu dostal dva poháry. Řekl, že 

svým pokusem chtěl jenom ověřit práci poroty, která soutěžní medy 
hodnotila. Tato prověrka dopadla pro porotu víc než dobře - potvrdila, že 

její členové hodnotili medy velmi odborně a výsledkem jejich práce byl 
docela objektivní nález. Na závěr je nutno zopakovat, že soutěž byla 

skutečně anonymní, že nikdo mimo těch, kteří prováděli výpočet pořadí, 
neznal to, kdo se za číslem skleničky s medem skrývá. Skleničky byly 

stejné a bez jakéhokoliv dalšího označení.  
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 Pro úplnost je třeba ještě uvést jména členů poroty, která tak dobře 
pracovala: Oldřich Vondrouš ze Stéblové, Iva Kotzková z Prahy, Ing. 
Martin Hromádko z Úhřetic, František Malovec ze Starých Jesenčan, 

Jindřiška Poskočilová z Chotěnic, Oldřich Kimler z Pardubic, Josef 
Vondrouš ze Sezemic, Ing. Josef Šroll z Pardubic, Jan Fogl ze Sezemic, 

Ing. Jiří Marhan z Pardubic, Josef Havrda z Pardubic.  

 

Po skončení Dnů medu 

 Po skončení celého programu Dnů medu se ještě členové výboru 
sešli, aby připravili program na členskou schůzi, která bude ve čtvrtek 17. 

10. 2002. Předseda Evžen Báchor při té příležitosti poděkoval všem, kteří 
se zasloužili o zdárný průběh, zejména příteli Ing. Josefu Vlachovi.  

 Úkolem pro nejbližší dny bude připravit Oběžník, který musíme 
předat členům na listopadové schůzi, abychom ušetřili za poštovné. Úkolu 

se ujal místopředseda přítel Ing. Josef Křepela s tím, že ještě zbývá zajistit 
místo pro konání VČS.  

 Na této schůzce zazněl návrh, abychom v případě, že budeme dále 

pokračovat v Soutěži o nejlepší med, dali možnost i nevčelařské 
veřejnosti, aby se tato mohla nějakým způsobem podílet na hodnocení 

soutěžních medů.  

 Přítel Báchor navrhl, že v případě zájmu ze strany členů o 

včelařský almanach k 95. výročí organizace, bychom tento mohli připravit 
a vydat. Vytiskla by ho tiskárna Silueta ve Sakařově ulici.  

 

Hodnocení Dnů medu, zvýšení členského příspěvu o částku do 

Svépomocného fondu na úhrady postiženým povodněmi  

17. října 2002 na členské schůzi v kavárně Evropa místopředseda 
přítel Ing. Josef Křepela hodnotí Dny medu. Mimo jiné řekl, že ohlasy 

veřejnosti i členů Českého svazu včelařů byly velice příznivé, hodnotící 
celou akci jako velmi zdařilou. Sešel se velký počet vystavovaných 

exponátů, pozornost budil i skleněný úlek s živými včelami. Zdárně 
proběhla i soutěž o nejlepší med. K vidění bylo i velké sršní hnízdo, jakož 

i živé kozičky z kozí farmy z Licibořic. Včelaře zajímaly i předváděné 
laboratorní zkoušky medů. Dny medu navštívil i krajský hejtman pan 

Línek a náměstek pardubického primátora pan Razskazov. Kladně akci 
hodnotil i předseda holické ZO ČSV přítel Bedřich Centner. V průběhu 

Dnů medu zde natáčeli reportáže lidé z rozhlasu a z televize. Byli tam i 
redaktoři místního tisku. V soutěži o nejlepší med se umístil na prvním 

místě přítel Josef Vondrouš ze Sezemic, jako druhý přítel Ing. Josef Šroll 
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z Pardubic - ten s medem od Svatoňovic na Trutnovsku, kde včelaří a jako 
třetí přítel Vlastimil Benadik z Hrádku. V závěru místopředseda řekl, že 
dík patří příteli Evženu Báchorovi, který se této schůze nemohl pro 

pracovní zaneprázdnění zúčastnit a hlavnímu pořadatelovi příteli Josefu 
Vlachovi. Na závěr vyslovil poděkování Základní škole Staňkova, která 

významnou měrou přispěla k výzdobě sálu. Její děti pod vedením paní 
učitelky Hany Karcolové (mimochodem dcery pisatele) vyrobily velké 

barevné makety včelích plástů obsednutými včelami, které zdobily stěny a 
pozadí jeviště.  

 Jak jsme dopadli po stránce finanční, o tom referuje přítel 
pokladník Ing. Marhan. Celkové vydání činilo 19. 184,-Kč. Z toho pak za 

pronájem osmi stánků na dva dny 4. 880,-Kč, dechová kapela Živaňanka 
2.000,-Kč, soubory Radost a Perníček 2. 200,-Kč, za obědy pořadatelů 3. 

250,-Kč, přednáška MUDr. Hajdušková 1. 932,-Kč, poháry 2.000,-Kč, 
propagace 1. 768,-Kč, drobná vydání 307,-Kč a vydání jednatele 847,-Kč.  

 Členská schůze bere na vědomí sdělení člena ÚV ČSV přítele Ing. 
Josefa Šrolla, že letos bude členský příspěvek o 50 Kč vyšší, bude tedy 
činit 200,-Kč. Jedná se o jednorázové zvýšení, které bude směřovat do 

Svépomocného fondu ČSV, z něhož se postupně uhrazují škody 
způsobené letošními povodněmi v Jihočeském, Západočeském, 

Středočeském a Severočeském kraji.  

 

Uspořádáme včelařský ples, nebo celostátní včelařskou 

výstavu? 

Na schůzi výboru, která se konala 11. listopadu 2002 v klubovně 
ve Spolkovém domě, jsme se dověděli, že ve Zdechovicích zemřel včelař, 

po němž zůstaly 3 kočovné vozy se včelami a že záležitost s úhynem vče l 
našeho bývalého člena Petra Šedivého není do dnešního dne ukončena. 
Vzhledem k tomu, že náplň členské schůze o následujícím čtvrtku bude 

tvořit výplata dotací a státního příspěvku, se výbor zaměřil na doplnění 
návrhu na oběžník, který bude členům při této příležitosti předáván. Výbor 

na žádost přítele pokladníka upřesňuje výši položek, které se budou při 
výplatě zpětně od členů vybírat. Jak již bylo dříve uvedeno jednorázově 

zvýšený členský příspěvek ve výši 200,-Kč a následně z každého včelstva: 
20,-Kč za léčiva, 16,-Kč na činnost Ústředí a Svépomocný fond, a 5,-Kč 

na činnost Základní organizace.  

Výbor také reagoval na nabídku správce Druhé divadelní scény v 

Hronovické ulici na uspořádání včelařského plesu v jejich zařízení . Došel 
při tom k závěru, že zřejmě nebude v našich možnostech takovouto akci 

uspořádat, pokud bychom nechtěli riskovat zruinování naší pokladny.  
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 V závěru pak přítel Ing. Vlach navrhl, abychom se pokusili 
uspořádat za čtyři roky celostátní výstavu při příležitosti konference 
zlepšovatelů a vynálezců, která se střídavě koná v Česku a na Slovensku. 

Vhodným místem pro výstavu by byl IDEON, kde by byly rozhodně lepší 
podmínky než tomu tak bylo ve dnech 17. až 19. září t. r. v Praze 

Letňanech, kde si zájemci o včelařskou expozici "málem šlapali po 
hlavách".  

 

Výplata dotace a příspěvku na zazimování 

 14. listopadu 2002 se pak na členské schůzi jen vyplácelo a 

rozdával se oběžník, v němž jsou uvedeny termíny schůzí a celá řada věcí, 
na něž by nikdo neměl zapomenout. Jako například odběr zimní měli v 

lednu 2003, ohlášení stanoviště včelstev na příslušný Obecní či Městský 
úřad, co započítat do příjmu ze včelařské činnosti pro účely daňového 

přiznání, kdy a kde budou vydávána léčiva a další potřebné informace.  

 Kdo měl zájem, mohl si zakoupit medovinu, kterou dovezl z VÚ v 
Dole přítel Ing. Bohumír Pitthard a zde ji prodával za režijní cenu 70,-

Kč/0, 5 l.  

Podle všeho touto akcí zřejmě skončila pro tento rok naše spolková 

činnost, neboť si členstvo v minulosti odhlasovalo, že se v prosinci již 
žádné setkání konat nebude a tak jsme si jen připomněli, že v druhé 

polovině prosince bude potřeba očistit podložky a ty vložit zpět do 
včelstev k odběru zimní měli, která se bude opět vyšetřovat na přítomnost 

a hlavně intenzitu napadení včelstev roztočem Varroa Destruktor.  

 CO DODAT NA ZÁVĚR?  

Prožili jsme rok, v němž se opět výrazně projevilo omlazení výboru, 

které přispělo k viditelnému oživení naší činnosti a to nejenom uvnitř 
Základní organizace v její osvětové činnosti ale i ve směru k široké 
veřejnosti a v neposlední řadě i ve směru k nejmladší generaci - našim 

malým školákům.  

 

Ohlédnutí za naší prací a jaký byl včelařský rok  

 O presentaci v časopisu Včelařství, v místním i celostátním tisku 
jakož i na vlnách rozhlasových či televizních se svými články, 

fotografiemi i vystoupeními zasloužil především náš předseda přítel Evžen 
Báchor. Ten byl ostatně také hnacím motorem celé organizace. Sám 

vykonal ohromný kus práce a to zejména při přípravě Dnů medu. On 
jednal s většinou dalších účastníků Dnů medu. Svým příkladem strhnul i 
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mnoho dalších, kteří přiložili též ruku k dílu. Při tomto hodnocení nelze 
opomenout místopředsedu přítele Ing. Josefa Křepelu, který se své funkce 
zhostil také na výbornou a jednatele přítele Ing. Josefa Vlacha, jenž za 

krátkou dobu působení ve funkci toho stihl víc než dost. Zásluhou 
pokladníka přítele Ing. Jiřího Marhana, který přestože neměl zkušenosti 

s obdobnou činností, zvládl funkci pokladníka v krátké době, jsou naše 
finance spravovány velmi dobře. I ostatní členové výboru si plnili své 

povinnosti dobře ku prospěchu celé základní organizace a to až na přítele 
Miroslava Teplého, s nímž jsme se museli ve výboru rozloučit. Ten 

vzhledem ke svému zaměstnání u stavební firmy stále někde cestuje a 
spolkového života se z tohoto důvodu zúčastňuje jen sporadicky.  

Zvýšenou aktivitu projevila i členské základna, což se nejlépe 
ukázalo počtem členů, kteří se přihlásili a pomohli při naši zatím největší 

akci a to dvoudenních Dnů medu.  

Včelařská sezóna byla pro většinu včelařů velmi úspěšná. 

Klimatické podmínky byly příznivé jak pro rozvoj včelstev, tak i následně 
pro sběr nektaru. S medovicí to bylo slabší, a pokud se někde vyskytla, 
bylo to ve formě melicitózy, z čehož neměli včelaři, které to postihlo, 

žádnou radost.  

 

10 let od konce společného Československého státu 

Nechce se ani věřit, že již uplynulo celých deset let od okamžiku 
konce Československého státu. O půlnoci dne 31. prosince 1992 se toto 

stalo skutečností, když před tím, 28. října oslavila společná republika své 
74. narozeniny. Tímto aktem byla uzavřena dvouletá polemika o tom, jak 

by měl společný stát Čechů a Slováků vypadat. Během této polemiky, v 
níž místy začaly převládat spíše emoce, se stále více začaly ozývat hlas\y 

naznačující, že stávající forma soužití obou národů nemá šanci na přežití. 
Hlasy ze Slovenska požadující tzv. autentickou federaci a nakonec státní 
svrchovanost a suverenitu Slovenska v rámci Československé republiky, 

ani návrhy z české strany na konfederaci či jakýsi "dvojdomek" se 
nedočkaly realizace. Naopak dne 25. listopadu 1992 schválilo Federální 

shromáždění Československé republiky návrh, který mu předložila 
Federální vláda Ústavní zákon o zániku Československa, a tím byly dny 

společného státu sečteny.  

 Za zaznamenání stojí i tyto demografické údaje. V České 

republice žilo loni 10, 292. 933 obyvatel, což bylo o 9. 282 méně než v 
roce 1991. Na Slovensku naopak obyvatel přibylo - v roce 2001 mělo 5, 

379. 455 obyvatel, což je o 105. 120 více než před deseti lety. Češi však 
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podle statistiky žijí déle, což dosvědčuje střední délka života u mužů 71, 4 
a 78. 1 u žen. Na Slovensku 68, 9 a 77 let.  

 Tolik ke krátkému odbočení ze včelařské tematiky.  
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